
اقتصادی

آمار گمرک نشان داد

واردات 4 هزار میلیارد تومانی خودرو 
در سال جاری

زنگنه از نماینده منتقد قراردادهای جدید نفتی
شکایت کرد!

طی 10 ماه نخســت سال جاری بیش از 4 هزار میلیارد و 417 
میلیون تومان خودروی خارجی ون وارد کشور شده است.

به گزارش فارس، بر اساس آمار تجارت خارجی غیرنفتی گمرک در 10 
ماه امسال بالغ بر 45 هزار و 298 دستگاه خودرو سواری به کشور وارد شد.

بر اساس این گزارش 24 هزار و 901 خودروی وارداتی با حجم سیلندر 
1500 تا 2000 سی ســی و نیز 20 هزار و 397 دســتگاه با حجم موتور 

2000 تا 2500 سی سی بوده است.
بدین ترتیب ارزش دلاری این دو طیف خودرو، 626 میلیون و 130 

هزار دلار و دیگری 536 میلیون و 259 هزار دلار بوده است.
بر اســاس این اطلاعات ارزش خودروهای 1500 تا 2000 سی سی 
73/98 درصد رشد نشان می دهد، به عبارت دیگر در 10 ماه امسال نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل خودروهای وارداتی در کلاس 1500 تا 2000 

سی سی 10 هزار و 566 دستگاه افزایش نشان می دهد.
همچنین در بخش خودروهای 2000 تا 2500 سی سی رشد 46/14 
درصد به لحاظ ارزش مشــاهده می شود و تعداد خودروهای این کلاس 
نیز از 14 هزار و 986 دســتگاه در 10 ماهه سال 94 به 20 هزار و 397 
دستگاه افزایش یافته است. به عبارت دیگر در مدت مشابه 5 هزار و 411 

دستگاه بیشتر وارد کشور شده است.
جمع ارزش وارداتی 45 هزار و 298 خودرو بالغ بر یک میلیارد و 162 
میلیون و 389 هزار دلار اســت که با احتساب دلار 3800 تومانی رقمی 

معادل 4 هزار و 417 میلیون و 78 هزار تومان می شود.
همچنین واردات خودرو نســبت به مدت مشــابه سال قبل 54/48 

درصد رشد داشته است.

یک مسئول وزارت کار:

نرخ بیکاری فارغ التحصیلان
 18 درصد است

بخشودگی جرایم دیرکرد تسهیلات 
در بانک سینا

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

ایران نیاز به واردات واگن ندارد

مدیرعامل تعاونیهای صنایع لبنی:

350 کارخانه لبنی کشور 
به دلیل رکود تعطیل شده است

مدیرکل سیاستگذاری و توسعه اشتغال وزارت کار، نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان را 18 درصد اعلام کرد.

به گزارش ایســنا، علاءالدین ازوجی با اشــاره به اینکه نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان در جامعه 18 درصد است، اظهار داشت: برای سرمایه گذاری 
در حوزه اشتغال باید بنگاه ها را ترغیب کنیم. این در حالی است که نرخ 
بیکاری توسط مرکز آمار 12 درصد اعلام شده و نشان می دهد نرخ بیکاری 

فارغ التحصیلان 6 درصد از نرخ بیکاری کلی بیشتر می باشد.
وی پیش بینی مهارت های آموزشی برای فارغ التحصیلان دانشگاه ها را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: سالانه بین 700 تا 800 هزار دانش آموخته 
و فارغ التحصیل دانشگاهی متقاضی شغل هستند و حدود 200 هزار نفر 
غیر از فارغ التحصیلان نیز به جمعیت بیکار کشــور افزوده می شود و این 
تصویر کلی از متقاضیان جدیدالورود به بازار کار است. فارغ از آن با نیروی 
انباشت بیکار از سال های گذشته روبه رو هستیم که به جمعیت متقاضی 

شغل اضافه شده و همین امر پدیده بیکاری را جدی کرده است.
مدیرکل سیاستگذاری و توسعه اشتغال وزارت کار تصریح کرد: دولت 
تا جایی که می تواند باید برای اشــتغال هزینه کند و بسته های حمایتی 
برای بیکاران در نظر بگیرد. معمولا دولت یک درصد تولید ناخالص ملی 
را در راه اشــتغال هزینه می کند، اما در کشورهای توسعه یافته بیش از 2 

تا 3 درصد تولید ناخالص ملی هزینه می شود.
ازوجی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت: با بیان اینکه 20 
درصد بیکاران در روستاها ساکن هستند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
بحث اســتفاده از منابع صندوق توســعه ملی در مجلس مطرح شده که 

می تواند در جلوگیری از مهاجرت روستائیان موثر باشد.
وی همچنین از افزایش 27 درصدی مالیات در بودجه ســال 1396 
خبر داد و گفت: بر اساس آمارها، دولت با 20 درصد فرار مالیاتی مواجه 

است و تلاش دارد به هر نحوی جلوی آن را بگیرد.
هادی موســوی نیک کارشناس حوزه اشتغال نیز در ادامه اشتغال را 
موضوعی مهم دانســت که در کوتاه مدت جــواب نمی دهد و تاکید کرد: 
موضوع اشتغال نیازمند سیاســتگذاری در سطح کلان و خرد است، هر 
شهری هم نیازمندی های خاص خودش را دارد بنابر این اشتغال مقوله ای 
است که برای رسیدن به نتیجه مورد انتظار به تدبیر درازمدت نیاز دارد.

وی ادامه داد: سیاســتگذاری اشتغال موضوع پیچیده ای است و این 
دغدغه کل دنیا اســت که تلاش شده تا برای آن راه حلی ایجاد شود. در 
حال حاضر باید نهادی را به عنوان نهاد متولی داشــته باشیم که شورای 
عالی اشــتغال باید این مسئولیت را برعهده بگیرد ولی متاسفانه در حال 

حاضر هیچ نهادی مسئولیت این امر را بر عهده نگرفته است.
این کارشــناس حوزه اشتغال افزود: ســازمان فنی و حرفه ای متولی 
آموزش های مهارتی است، ولی این سازمان تا چه اندازه توانسته مهارت های 
لازم را به جوانان بیاموزد و اگر هم کاربردی نیست چرا روال آن تغییری 

پیدا نمی کند.
به اعتقاد موسوی نیک، ساختار سیستم بانکی کشور به گونه ای است 
که برخی طبقات اجتماع نادیده گرفته شده است مثلا در مورد دریافت 
تسهیلات بانکی، پرداخت وام غالبا به افراد کارمند و تضمین داشتن سند 
ملک صورت می گیرد در صورتی که تامین چنین وثیقه ای برای بسیاری 

از افراد عملا ممکن نیست.

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: شرکت 
واگن پارس اراک ظرفیت تولید واگن های مصرفی داخل را دارد و واردات 

واگن به هیچ عنوان ضرورت ندارد.
به گزارش ایرنا، محمدباقر نوبخت روز دوشــنبه در حاشیه بازدید از کارخانه 
واگن پارس اراک در جمع خبرنگاران از اتصال 5 مرکز اســتان کشــور به شبکه 
ریلی تا پایان امســال خبر داد و افزود: با اتصال پنج مرکز استان کشور به شبکه 
ریلی، نیاز داخل به واگن های مسافربری و باری نیز افزایش می یابد که شرکت های 

داخلی باید بتوانند این نیاز را برآورده سازند.
وی ادامه داد: در شورای اقتصاد کشور برای تولید دوهزار واگن تصمیم گیری 
شد که شرکت واگن پارس می تواند بخش قابل توجهی از تولید واگن های موردنیاز 

را برعهده گیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: ظرفیت تولید واگن پارس اراک بیش 
از تولیدات کنونی است و دولت این شرکت را تا رسیدن به  حداکثر ظرفیت تولید 

و اشتغالزایی مولد حمایت می کند.
نوبخــت تاکید کرد: با توجه به اینکه تحقق اقتصاد مقاومتی مورد نظر مقام 
معظم رهبری از مسیر صنعت و تولید می گذرد، حمایت از صنایع آسیب دیده در 
دستور کار دولت یازدهم قرار گرفته که از ابتدای سال جاری تاکنون تعداد قابل 

توجهی از صنایع نقاط مختلف کشور به چرخه تولید بازگشته اند.
شــرکت واگن پارس اراک واحد تولیدی مادر تخصصی در حوزه محصولات 
ریلی خاورمیانه اســت و به عنوان بزرگترین ســازنده انواع لوکوموتیو، واگن های 
باری، مســافری و مترو در خاورمیانه، متولی اصلی تولیدات سیستم حمل و نقل 

ریلی کشور است.
بازدید از طرح توســعه بیمارستان آیت الله خوانساری اراک، بازدید از مجتمع 
حوزوی خاتم الانبیا)ص( و شــرکت در شورای برنامه ریزی استان مرکزی از دیگر 
برنامه های محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه 

در سفر یک روزه به اراک بود.
به جای برخورد جدی با بدهکاران کلان

جهانگیری: صرف داشتن بدهی بانکی 
به معنای جرم و فساد نیست!

معاون اول رئیس جمهور به جای ارائــه گزارش عملکرد برخورد با 
بدهکاران کلان بانکی، گفت: صرف داشتن بدهی بانکی به معنای جرم 

و فساد نیست!
به گزارش تسنیم، اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی، گفت: باید میان کســانی که با زد و بند تســهیلات دریافت کرده اند و 
برای بازپرداخت بدهی خود گردن کلفتی می کنند و کسانی که به خاطر شرایط 

اقتصادی کشور با مشکل مواجه شده اند، تفکیک قائل شویم.
در حالی که از معاون اول رئیس جمهور انتظار می رفت از میزان و نحوه برخورد 
با بدهکاران کلان بانکی که هزاران میلیارد تومان از سرمایه های کشور را نزد خود 
نگه داشــته اند، گزارش ارائه کند، وی به این موضوع پرداخت که: صرف داشتن 
بدهی بانکی به معنای جرم و فســاد نیست. کسانی که به دلیل شرایط اقتصادی 
کشــور با مشــکل و بدهی مواجه شده اند باید مورد حمایت قرار گیرند تا بتوانند 
واحدهای تولیدی خود را احیا کنند و در مقابل، باید با کسانی که برای بازپرداخت 
بدهی خود هیچ اقدامی انجام نمی دهند با جدیت با آنها برخورد کرد و از هرگونه 
مماشات با این افراد بپرهیزیم. با این حال غلامحسین محسنی اژه ای، معاون اول 
قوه قضائیه نیز در این جلســه ضمن برشمردن علل اصلی ایجاد معوقات بانکی، 
گفت: عدم اعتبار سنجی متقاضیان دریافت تسهیلات، عدم نظارت بانک های عامل 
بر عملکرد دریافت کنندگان تسهیلات، ضعف قوانین، سوءعملکرد برخی بانک ها 
و پذیرش سفارشات از جمله علل اصلی انباشت مطالبات غیرجاری بانک ها است 

که برای جلوگیری و پیشگیری از آن باید به این نکات مهم توجه شود.
همان طور که معاون اول قوه قضائیه عدم نظارت بانک های عامل و سوء عملکرد 
برخی بانک ها را از جمله علل اصلی ایجاد معوقات بانکی عنوان کرده است، چند 
روز پیش هم جعفری دولت آبادی، دادستان تهران اظهار داشت: بانک ها تسهیلات 
کلان اعطا می کنند و پس از معوق شدن، اعلام شکایت نمی کنند! قبلا هم یکی از 
مسئولان مجمع تشخیص مصلحت نظام گفته بود: برخی ها هستند که نمی خواهند 

مطالبات بانک ها را بازپس دهند.
105 هزار میلیارد تومان معوقات بانکی

در همین رابطه رئیس  کل بانک مرکزی روز گذشته در مورد میزان معوقات 
بانکی اظهار داشت: در سال 92 حجم مطالبات معوق نسبت به کل تسهیلات 15 
درصد و نزدیک به 90 هزار میلیارد تومان می شــد ولی اکنون این نسبت به 11 

درصد رسیده که نزدیک به 105 هزار میلیارد تومان است.
ولی اله سیف با بیان اینکه راه های مختلفی برای کاهش مطالبات معوق وجود 
دارد، به فارس گفت: دقت در ارائه تسهیلات جدید و پیگیری در وصول مطالبات 
معوق گذشــته از جمله راهکارهای موجود اســت که در روش دوم پرونده های 
معمولــی را خود بانک ها دنبال می کننــد و پرونده های کلان که در نظام بانکی 
می تواند 40 تا 50 مورد باشد برای آنها نیز کارگروه فرادستگاهی در بانک مرکزی 
تشکیل شده است. گفتنی است به دنبال افزایش رقم مطالبات معوق بانکی به رقم 
40 هزار میلیارد تومان در دولت قبل، با تصویب هیئت وزیران، کمیته ای جهت 
تعیین تکلیف بدهی های معوق شــکل گرفت و آئین نامه جدید وصول مطالبات 
سررسید گذشته، معوق و مشکوک الوصول ریالی و ارزی کلیه بانک های دولتی و 

غیر دولتی را تصویب کرد.
اما با روی کار آمدن دولت جدید، مصوبه ای از سوی معاون اول رئیس جمهور 
ابلاغ شد که طبق آن، بانک ها و موسسات اعتباری می توانند برای تسهیل تسویه 
بدهی های غیرجاری مشتریان خود از 3 روش بخشش وجه التزام تاخیر تادیه دین، 
تقسیط و امهال بدهی اقدام کنند اما همچنان ارقام بسیار بزرگی از سرمایه های 

بانک ها در دستان بدهکاران باقی مانده است.
در مجموع به اعتقاد کارشناسان، عملکرد دولت و تصمیماتی که برای مدیریت 
بدهی های معوق بانکی اتخاذ نموده چندان قابل قبول نیست و به تعیین تکلیف 
اساسی معوقات کلان بانکی منجر نشده است، لذا اینکه معاون اول رئیس جمهور 
به جای ارائه راهکار عملیاتی برای بازگرداندن اموال کشــور که به اســم بدهی 
بانکی توسط افرادی محدود از چرخه تولید خارج شده است، تلاش می کند این 
بدهی های کلان را توجیه و از آنها فســادزدایی کند، دردی از نظام بانکی درمان 

نمی کند و راه به جایی نخواهد برد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونیهای صنایع لبنی، گفت: حدود 350 کارخانه 
لبنی کوچک تعطیل شدند.

محمدرضا گنجی، در گفت وگو با نســیم آنلاین، افزود: وضعیت بازار صنایع 
لبنی مانند دیگر بازارهای داخلی نامناسب است و در رکود کامل به سر می برد، 
در واقع می توان گفت که ســفره مردم کوچکتر شده و در این میان صنایع لبنی 

هم جز کالاهایی است که مصرفش کمتر شده است.
وی اضافــه کرد: مردم توان خرید ندارند لذا بســیاری از محصولات در انبار 
کارخانه ها دپو شده و به فروش نمی رود، الان بسیاری از کارخانه ها طبق قرارداد 
شیر را از دامدار خریده اند، اما مجبور شده اند که آن را خشک کنند لذا مقدار قابل 
توجهی شیر خشک در کارخانجات مانده است، پنیر نیز از جمله محصولاتی است 

که به مقدار زیادی در کارخانه ها دپو شده است و خریدار زیادی ندارد.
مدیرعامل تعاونی های صنایع لبنی تاکید کرد: این شــرایط تولیدکننده ها را 
تحت فشــار گذاشته و موجب شــده حدود 30 درصد از کارخانجات محصولات 
لبنی یعنی تعدادی در حدود 350 کارخانه لبنی کوچک تعطیل شوند آن ها هم 
که باقی مانده اند در شرایط خوبی کار نمی کنند تنها چند برند معروف به نسبت 

سرپا هستند و به فعالیت خود ادامه می دهند.
گنجی خاطرنشــان کرد: قیمت محصولات لبنی هیچ گونه افزایشی نداشته 
دلیلش هم این است که بازار کشش افزایش قیمت را ندارد تنها محصولی که مدتی 
افزایش پیدا کرد کره بود که با کاهش تعرفه و دادن ارز مبادله ای قیمت آن مجددا 

کاهش یافت و به تعادل رسید و کره 100 گرمی به 2900 تومان رسیده است.
وی خاطرنشــان کرد: تنها محصول صنایع لبنی که از خارج از کشــور وارد 
بازار داخل می شود کره است، زیرا بقیه محصولات به اندازه کافی در داخل تولید 
می شود و نیازی به واردات آن نیست. گنجی در رابطه با صادرات اضافه کرد: پس 
از برجام صادرات تغییری نکرد و لذا هیچ گونه افزایش چشمگیری نسبت به سال 
گذشــته نداشتیم البته دولت مشوق هایی را برای صادرات در نظر گرفته بود که 

البته این مشوق ها تا این لحظه پرداخت نشده است.

بانک ســینا اعلام کرد در صورت تسویه بدهی مشتریان به 
صورت یکجا تا پایان ســال 1395، جرایم دیرکرد این تسهیلات 

بخشوده می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، این بانک به منظور مشارکت در 
ارتقای نظام مالی کشــور و کمک به اشتغال زایی، جرایم دیرکرد تمامی 
مشــتریانی که نسبت به تســویه بدهی خود تا پایان سال 95 به صورت 

یکجا اقدام کنند را مورد بخشودگی قرار می دهد.

قیمت بازارنوع سکه
1/183/000سکه تمام طرح جدید
1/155/000سکه تمام طرح قدیم

612/000نیم سکه
328/000ربع سکه

210/000گرمی
113/543هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3827دلار
4175یورو
4840پوند

1035لیر ترکیه
1073درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه 4
چهار شنبه ۱۳ بهمن ۱۳۹۵ 

۳ جمادی الاول ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵۵۱

ملــی  بنیــاد  رئیــس 
توانمندسازی گندمکاران گفت: 
علاوه بر اینکــه گندم کاران با 
از زمان اعلام  ماه  گذشــت 5 
تضمینی  خرید  نرخ  نشــدن 
موضوع  اکنون  ســردرگم اند، 
آزاد شــدن  بر  جدیدی مبنی 
قیمت آرد و خرید گندم بر اساس 
میزان پروتئین مطرح شده است.
علیقلی ایمانــی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، در مورد آخرین 
وضعیت پیگیری بنیاد گندمکاران، 
در مــورد اعلام نشــدن نرخ خرید 
تضمینی از ســوی دولــت، اظهار 
داشــت: در مورد ایــن موضوع به 
رئیس جمهور، نوبخت رئیس سازمان 

برنامه و بودجه و سایر مسئولان نامه 
نوشتیم، اما تا این لحظه هیچ اقدامی 
صورت نگرفته اســت و دیگر اعلام 
نشدن نرخ خرید تضمینی از تاخیر 

گذشته است.
وی با اشاره به اینکه کشاورزان 
اکنون سردرگم هستند، خاطرنشان 
کرد: آنها انگیزه ای برای افزایش تولید 
ندارنــد و با توجه بــه اینکه اکنون 
فصل داشــت، سم پاشــی، ریختن 
کود و نگهداری است نمی دانند چه 
برخوردی بکنند و آیا هزینه بیشتری 

برای افزایش تولید بکنند یا خیر؟
رئیس بنیاد ملی توانمندسازی 
گندمکاران به بحث آزادسازی قیمت 
آرد و خرید گندم براســاس درصد 

پروتئین هم اشــاره کــرد و گفت: 
می گوینــد قرار اســت کارخانجات 
آرد گندم را بر اســاس پروتئین آن 
خریداری کنند، در صورتی که اگر 
قرار اســت چنین معیــاری اعمال 
شود باید از قبل تر روی خاک تغذیه 
گیاهان و بخش های دیگر کار کنیم.

100 درصد بذر اصلاح شده گندم 
و جو در داخل تولید می شود

خدمات  شــرکت  مدیرعامــل 
حمایتی کشــاورزی با بیان این که 
100 درصد بذرهای اصلاح شــده 
گندم و جو در داخل کشــور تامین 
می شود،  گفت: از ســال آینده بذر 

هیبرید گندم نیز در کشــور کاشته 
می شود.

یــزدان ســیف در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، در مورد آخرین 
وضعیت کشت مزارع و نحوه تامین 
بذر آنها اظهار داشــت: طبق برنامه 
ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی برنامه 
اســتفاده از بذر اصلاح شده به ویژه 
برای مزارع گندم و جو تحت نظارت 
معاونت زراعت در حال اجراســت و 
اصلاحات خوبی در این زمینه انجام 
شــده که یقینا عملکرد در هکتار را 

افزایش می دهد.
وی به همکاری مشترک موسسه 
تولیــد و اصلاح بذر و نهال با طرف 
خارجی برای تولید بذر هیبرید اشاره 

کرد و گفــت: امیدواریم برای فصل 
زراعی بهار ســال آینده بیشتر بذر 
مورد اشاره در بخش کشاورزی بذر 

هیبریدی باشد.
خدمات  شــرکت  مدیرعامــل 
حمایتی کشاورزی در مورد مزایای 
اســتفاده از بــذر هیبرید گفت: در 
برخــی گیاهان نوع نر و ماده از هم 
جدا است و گاهی کشاورزان مجبور 
بودند 30 درصــد از مزرعه خود را 
بدون آنکه محصولی داشته باشند، 
به کشت خط نر )پدری( اختصاص 
دهنــد، اما در بــذر هیبرید کاری 
می کنند که با  اصلاح ژنتیکی یک 
بار لقاح در خود گیاه انجام شــده و 

محصول بدهد.

رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران خبر داد

سردرگمی گندمکاران با اعلام نشدن نرخ خرید تضمینی

علی رغم انتقادات بســیار 
الگوی  بودن  خســارت بار  از 
جدید قراردادهای نفتی دولت 
یازدهم، وزارت نفت از نماینده 
کمیسیون انرژی به دلیل انتقاد 
خــارج از حــدود اختیارات 
 ،IPC قراردادهای  از  نمایندگی 

شکایت کرد!
به گزارش تسنیم، روز گذشته 
نامه احضاریه ای در مجلس شورای 
اسلامی اعلام وصول شده که نشان 
می دهد وزارت نفت از هدایت الله 
انرژی  کمیســیون  عضو  خادمی، 
مجلس شورای اســلامی شکایت 

کرده است.
این است  از  پیگیری ها حاکی 
که این شکایت در خصوص انتقادات 
این نماینده مجلس از الگوی جدید 

قراردادهای نفتی بوده است.
خادمی در این خصوص گفت: 
شکایت شده که آیا حرف هایی که 
در انتقاد بــه IPC زده ام در حد و 
حدود اختیــارات نمایندگی بنده 
بوده یا خیر)!( که در این خصوص 
فردا صبح به هیئت رئیسه مجلس 
مراجعه می کنم و توضیحات لازم 

را ارائه خواهم داد.
ایــن نماینده مردم در مجلس 
دهم اظهار داشت: اینکه وزیر نفت 
شکایتی را از بنده بابت انتقادهایم 
کرده عجیب و جالب است، نماینده 
مجلس اگر از مسائلی که پیش بینی 
می کند به ضــرر منافع ملی ختم 
می شــود انتقــاد نکند کــه دیگر 

نماینده مردم نیست.
وی افزود: بــه هر حال من بر 

مواضع منتقدانه خود در خصوص 
الگــوی جدیــد قراردادهای نفتی 
هستم و همچنان معتقدم که این 

الگو ایرادات اساسی دارد.
شکایت از هیئت دولت

گفتنی است، فرار به جلوی وزیر 
نفت در شرایطی صورت می گیرد 
که عملکرد زنگنه در پرونده هایی 
مانند کرسنت و قراردادهای جدید 

نفتی زیر سؤال است.
در جدیدترین مورد از اعتراضات 
کارشناسی، جمعی از حقوق دانان 
کشــور از هیئت دولــت به دیوان 
عدالــت اداری در خصوص مصوبه 
شــرایط عمومی قراردادهای نفتی 

دولت یازدهم شکایت کردند.
بســیج  رئیــس  ســازمان 
حقوق دانان با اعلام خبر شــکایت 

این نهاد حقوقــی از هیئت دولت 
بابــت الگوی جدیــد قراردادهای 
نفتی، گفت: شکایتی را علیه هیئت 
دولت در دیوان عدالت اداری ثبت 
کردیم و درخواســت کردیم که با 
صدور دستور موقت، دستور ابطال 
مصوبه ســال 95 دولت که مغایر 
با سیاست های کلی نظام مغایر با 
قانون اساسی و مغایر با شرع است، 

داده شود.
علی بهادری افزود: متأسفانه با 
صدور دستور موقت موافقت نشد و 
هم اکنون شکایت ما در صف طرح 
در هیئت عمومــی دیوان عدالت 

اداری است.
بهادری با بیان اینکه بیش از 
20 ایراد اساسی در مغایرت مصوبه 
دولت با قانون اساسی کشور وجود 

دارد، گفــت: از آنجا که ســاختار 
حقوقــی ما ابزاری برای این ندارد 
که بتوانیم مغایــرت آیین نامه یا 
مصوبه دولتی را با سیاســت های 
کلان نظام و قانون اساســی بیان 
و بررسی کنیم، ما فقط 8 مغایرت 
اساســی مصوبه سال 95 دولت را 
در دادخواســت خود بیان کردیم 
ایــراد مربوط به مغایرت آن  که 4 
با قوانین کشــور و 4 دلیل برای 

مغایرت آن با شرع است.
وی ادامه داد: امیدواریم بتوانیم 
رأی دیوان عدالت اداری را مبنی 
بر مغایرت مصوبه دولت با شــرع 
بگیریــم که اگر این گونه شــود، 
مصوبه دولت از زمان صدور ابطال 
می شود و هر آنچه دولت با استفاده 
از این مصوبه، قرارداد و تفاهم نامه 

داشته نیز ابطال خواهد شد.
در دادخواســت ارائه شــده از 
سوی حقوق دانان، تخلفات قانونی 
و شــرعی در حوزه هایی از جمله؛ 
بازپرداخــت کســورات قانونی به 
مناقصه  برنده  انتخــاب  پیمانکار، 
بر خلاف قوانین موضوعه، ســلب 
مالکیت و مدیریت انحصاری دولت 
در بخش منحصرا دولتی، مغایرت 
با قوانین عادی و سیاست های کلی 
نظــام در تکلیف قانونی به تکمیل 
زنجیره ارزش، نقــض قاعده نفی 
سبیل، ســلب مالکیت بر انفال و 
بعوضین  عامه، جهل  مشــترکات 
بواسطه فقدان سقف تعهدات مالی 
و بازپرداخــت هزینه هــای تامین 
مالی ناشی از معاملات ربوی ذکر 

شده است.

معاون سابق حقوقی ریاست 
ایران  درباره شکست  جمهوری 
در پرونده کرســنت گفت: همه 
بین المللی  داوری  در  دفاعیه ها 
توســط معاونت حقوقی وزارت 
نفت انجام شده است و آنها باید 

در این زمینه پاسخگو باشند.
الهام امیــن زاده در گفت وگو با 
فارس در پاسخ به این سوال که چرا 
دولت در ســال های اخیر نسبت به 
پرونده های بین المللی مانند پرونده 

کرســنت هیچ پیگیــری محکمی 
انجام نمی دهد و حتی دو ماه مانده 
به تاریخ صدور حکم وکیلی ایرانی 
ایــن پرونده تغییــر می کند که در 
نهایــت منجر به شکســت ایران و 
محکوم شــدن به پرداخت چندین 
میلیارد دلار به طرف مقابل شــده 
است، گفت: موضوع پرونده کرسنت 
به معاونت حقوقی ریاست جمهوری 

مربوط نمی شد.
ریاست  حقوقی  ســابق  معاون 

جمهوری با اشــاره بــه این پرونده 
تمام  تصریــح کــرد:  بین المللــی 
دفاعیه های صورت گرفته در دادگاه 
توسط معاونت حقوقی وزارت نفت 
صورت گرفته اســت و آنها باید در 

این زمینه پاسخگو باشند.
بر اســاس این گزارش، علاوه بر 
سوء عملکرد وزارت نفت در نخستین 
دوره مدیریــت زنگنه در انعقاد این 
قرارداد، در دوره فعلی مدیریت وی 
در فرآینده دفاع از حقوق ایران نیز 

ســوء عملکردهای عجیبــی اتفاق 
افتاده است.

چنان که به عنوان مثال تنها دو 
ماه قبل از صدور حکم نهایی توسط 
دادگاه لاهــه در اقدامی غیر معمول 
وکیل ایرانی پرونده با دستور مقامات 

ارشد وزارت نفت تغییر کرده است.
قرار بود کــه داوری بین المللی 
حکم پرونده کرسنت را در آبان ماه 
گذشته اعلام کند اما علی رغم ابلاغ 
این حکم، دولت تلاش شــدیدی به 

خرج می دهد که کســی از محتوای 
خسارت بار این حکم مطلع نشود.

در زمان معرفی وزرا و اخذ رای 
اعتماد به رئیس جمهور هشدار داده 
شد که انتخاب وزیر فعلی نفت قطعا 
می توانــد رونــد داوری این پرونده 
بین المللــی را به طور کامل به زیان 
ایران تغییر دهــد اما رئیس جمهور 
کوچک ترین اعتنایی به این هشدارها 

نکرد.
بیــژن زنگنه ســال گذشــته 

درجریان نشست خبری خود وعده 
داده بود تا در مورد پرونده کرسنت 
در گفت وگــو با رســانه های منتقد 
شفاف سازی کند اما با گذشت بیش 
از یک ســال از این موضوع تاکنون 
وی در این باره با هیچ رسانه ای اعم 
از منتقدیــن و هواداران وزارت نفت 

صحبت نکرده است.
در محافل غیر رســمی عنوان 
می شود که ایران بیش از 18 میلیارد 
دلار در این پرونده جریمه شده است.

الهام امین زاده:

وزارت نفت باید درباره پرونده کرسنت پاسخگو باشد

ملت  بانک  عمومی  روابط 
در واکنش به خبر روز شنبه 
زیان شــدید  درباره  کیهان 
سهامداران این بانک جوابیه ای 
ارســال کرده کــه متن این 
جوابیه به همراه پاسخ روزنامه 

از نظرتان می گذرد.
سردبیر محترم روزنامه کیهان

با سلام و ادب
احتراما پیــرو درج مطلبی با 
بانک ملت  عنوان »ســهامداران 
دوبرابر مغازه داران پلاســکو زیان 
کردند« در صفحه چهار روزنامه 
کیهان در روز 9بهمن ماه ســال 
جاری که در آن نویسنده مدعی 
چند شغله بودن مدیرعامل گروه 
مالی ملت شده بود به استحضار 

می رساند: 
مدیرعامــل جدید گروه مالی 
ملت به جز این مجموعه و شرکت 
تامین ســرمایه نوین، عضو هیچ 
یا نهاد مالــی دیگری  شــرکت 
مانند صندوق های سرمایه گذاری 

نیســت. این در حالی اســت که 
وی از عضویــت هیئــت مدیره 
شــرکت تامین سرمایه نوین هم 
استعفا داده است لیکن وفق قانون 
تجارت، تا معرفی نماینده جدید 
از سوی سهامدار ذیربط ، در این 
شرکت حضور خواهد داشت، لذا 
ادعای چند شغله بودن مدیرعامل 
شــرکت گروه مالی ملت به هیچ 

وجه با واقعیت انطباق ندارد.
پاسخ کیهان:

1- بررسی ســایت روزنامه 
ایران  اسلامی  جمهوری  رسمی 
فعلی  مدیرعامل  می دهد  نشان 
گروه مالی ملت از ســال 93 به 
بعد به عنوان عضو هیئت مدیره 
شرکت ها و نهادهای مالی شامل 
شرکت  نوین،  ســرمایه  تامین 
صندوق  تجارت،  سامان  نیامان 
اندیشه  سرمایه گذاری ســپهر 
نوین، صندوق سرمایه گذاری نوین 
سرمایه گذاری  صندوق  سامان، 
 ارمغــان ایرانیــان، صنــدوق 

ایرانیان،  توس  ســرمایه گذاری 
شرکت ستاک سرزمین پاسارگاد، 
صندوق سرمایه گذاری مشترک 
آتیه نوین، صندوق سرمایه گذاری 
امید نوین ایرانیان، صندوق یکم 
ایرانیان، صندوق سرمایه گذاری 
ایرانیان و صندوق  نهال سرمایه 
سرمایه گذاری نوین بانک مسکن 
منصوب شده است. بعضی از این 
احکام جدیــد بوده و برخی هم 
مربوط به ســال 93 است که بر 
مبنای اعتبار دوســاله همچنان 
معتبر است. البته در برخی موارد 
تغییراتی رخ داده که این تغییرات 
بعضا پــس از گزارش کیهان در 
سایت روزنامه رسمی درج شده 
است مثل تغییرات شرکت ستاک 
سرزمین پاســارگاد که دو روز 
بعد از گــزارش مذکور در تاریخ 
95/11/11 برروی ســایت مزبور 
آمده است. همه صورت جلسات 
مربوطه در روزنامه کیهان موجود 

است.

2- در قسمتی از توضیحات 
بانک ملت آمده،ایشان )مدیرعامل 
گروه مالی ملت( به عنوان عضو 
مســتعفی هیئت مدیره تامین 
سرمایه نوین، وفق قانون تجارت 
صرفا تا معرفی نماینده جدید از 
سوی سهامدار ذی ربط در آنجا 
است  حالی  در  این  دارد.  حضور 
که آقــای )غ ز( از ابتدای آبان 
ماه بــه عنوان مدیرعامل جدید 
گروه مالی ملت انتخاب و معرفی 
شده اســت، آیا بیش از سه ماه 
 100 عملا گذشت حدود  و  زمان 
نباید سبب  تغییرات  این  از  روز 
خروج نامبــرده از هیئت مدیره 
تامین سرمایه نوین شود؟ آیا این 
زمان کافی نبــوده؟ آیا این قدر 
قحط الرجــال داریم که با وجود 
استعفای ایشان هنوز فردی برای 
حضور در هیئــت مدیره مزبور 

انتخاب و معرفی نشده است؟
لیست  از  که  طور  همان   -3
شــرکت ها و نهادهای مالی که 

ایشان مسئولیت داشته و دارند 
پیداســت، نامبرده در برخی از 
صندوق های سرمایه گذاری حضور 
داشته و دارد. جالب است بدانید 
با  صندوق های ســرمایه گذاری 
حدود  هم اکنون  ثابــت  درآمد 
120 هزار میلیارد تومان نقدینگی 
جذب کرده اند )طبق آمار رسمی 
بورس(، حال ســؤال اینجاست 
که کســانی که توانایی جذب و 
در  را  نقدینگی  میزان  این  اداره 
نهادهای مالی مزبور داشته اند چرا 
سنگین  زیان  جلوی  نمی توانند 
ملت  بانک  در ســهام  را  مردم 

بگیرند؟
4- اصل گزارش کیهان مربوط 
به ضرر و زیانی بود که ســهام 
ســرمایه گذاران  به  ملت  بانک 
در  و کلان رســانده؛ چرا  خرد 
جوابیه بانک ملت به این موضوع 
اشاره ای نشده است!؟ چرا درباره 
نحــوه بازارگردانی و حمایت از 
سهم در روزهای پس از بازگشایی 

نماد در بــورس توضیحی داده 
نشده است؟ سهامداران درزمان 
بازگشایی نماد بانک ملت 3600 
میلیارد تومان زیــان کرده اند، 
یعنی دو برابر خسارت مغازه داران 
ســاختمان پلاسکو حال آن که 
پیشــتر به آنها گفته شده بود 
بانک 2000میلیارد تومان ســود 
کرده است! نکته دیگر در روزهای 
اخیرقیمت سهام این بانک حتی 
از قیمت روز بازگشایی نماد هم 
پائین تر آمده و زیان سهامداران 
به مرز 50 درصد در حال نزدیک 
شدن است! براستی آیا جا نداشت 
در جوابیه بانــک، اول به منافع 
مردم پرداخته می شــد و بعد به 
منافع مدیران!؟ براستی گزارش 
کیهان را تــا آخر خوانده اید در 
آن گزارش نوشته بودیم چه کسی 
پاسخگوی زیان سرمایه گذاران و 
سهامداران بانک ملت است!؟ اما 
در جوابیه شــما پاسخی در این 

باره ندیدیم!

جوابیه بانک ملت و پاسخ کیهان

اصفهان- خبرنگار کیهان:
ســازندگان  جمع  به  ایران 
دستگاه اندازه گیری ارتعاشات و 
بالانس قابل حمل تجهیزات دوار 

پیوست.
کارشــناس ماشــینهای دوار و 
مســئول اجرای این پروژه در فولاد 
مبارکــه اصفهــان، بومی ســازی و 
دسترســی به تکنولــوژی و دانش 
فنی روز دنیا، توســعه سیســتم ها و 
تکنیک هــای نویــن پایش وضعیت 

و ارتعاشــات تجهیزات دوار، کاهش 
وابستگی به همراه صرفه جویی ارزی 
و ریالــی و افزایش آمــاده به کاری 
تجهیزات دوار را از مهمترین اهداف 

اجرای این پروژه خواند.
نوید بهشــتی افــزود: به منظور 
صرفه جویــی ارزی و ریالــی و عدم 
وابســتگی به خارج عملیات طراحی 
و ساخت دستگاه ویبرومتر- بالانسر 
پرتابل با کیفیت قابل رقابت در مدت 

کمتر از هفت ماه به انجام رسید.

وی از انجــام مطالعه و تحقیق 
و تســلط بر تئوری تکنولوژی مورد 
استفاده در دستگاه های ارتعاش سنج 
و بالانسر، استفاده از بهترین الگوریتم 
در برنامه نویسی و طراحی الکترونیکی 
دستگاه، طراحی شــماتیک و مدار 
مونتاژ،  پردازشــگر،  کارتهای  چاپی 
تســت و رفع عیوب مشاهده شده، 
تست ســخت افزار ســاخته شده با 
روی  بر  سنســورهای شتاب ســنج 
دستگاه سیمولاتور در بازه فرکانسی 

مربوطه )1 هرتز تــا 10 کیلوهرتز( 
و آماده ســازی بانک فیلتر مناسب، 
راه اندازی نمایشگر گرافیکی مورد نظر 
و حافظه دیتا کلکتور جانبی، استخراج 
فرمولها و روابط ریاضی و مکانیکی- 
دینامیکی مورد نیاز در پروسه آنالیز 
ارتعاشات و بالانس، انجام تست های 
نهایی دســتگاه نظیر تســت شارژ و 
دشــارژ، صحت عمل، نویزپذیری و 
پایداری سیستم در سایتهای تولیدی 
و بــر روی تجهیــزات دوار متنــوع 

و مقایســه نتایج بــا نمونه خارجی، 
طراحی نرم افزار تحلیلی با قابلیت های 
مناسب نظیر ثبت تاریخچه داده های 
بازیابی  امکان  تجهیزات،  ارتعاشــی 
و تحلیل داده هــا در محیط زمان یا 
فرکانس در جهت تشــخیص عیوب 
یا پیش بینی خرابــی تجهیزات دوار 
و اســمبل و مونتاژ نهایی سیســتم 
مورد نظر در قالبی کاملًا اســتاندارد 
و صنعتــی و تحویل آن به بهره بردار 
را به عنوان مراحل اصلی اجرای این 

پروژه یاد کرد.
مسئول اجرای این طرح با اشاره 
افزود:  اقتصادی آن  به دستاوردهای 
ســاخت این دســتگاه کــه تاکنون 
منحصراً در اختیار چند کمپانی معتبر 
اروپایی و آمریکایی محدود بود، علاوه 
بر اینکه موجب شد کشور ایران نیز به 
دانش فنی ساخت این تجهیز حساس 
دست یابد، توانست با کیفیت مشابه 
خارجی و بدون محدودیت در تعداد، 
آن را در اختیار سایر صنایع قرار دهد.

ایران به جمع سازندگان دستگاه اندازه گیری
ارتعاشات تجهیزات دوار پیوست

به  اشاره  با  اقتصاددان  یک 
مواردی در  گرفته شدن  نادیده 
مصوبه دولت که بر اســاس آن 
باید از درآمد تسعیر دارایی های 
شود،  کسر  مرکزی  بانک  ارزی 
درآمد حاصل از تسعیر نرخ ارز 
دولت را به جای 45 هزارمیلیارد 
تومان، 10 هــزار میلیارد تومان 

عنوان کرد. 
ســیدعلی روحانی در گفت وگو 
با فارس، اظهار داشــت: دولت برای 
تسعیر دارایی های ارزی بانک مرکزی 
یک پاراگراف نوشته بود که بر اساس 
آن 45 هزار میلیارد تومان از حساب 

تســعیر برداشت کنند تا با آن مبلغ 
بدهی خــود به بانک ها را تســویه 
و همچنیــن بخش دیگــری از این 
مطالبات برای افزایش سرمایه بانک ها 

اختصاص یابد.
وی افزود: در تبصره ارائه شــده 
دولت، جزئیــات و چارچوبی وجود 
نداشت و درواقع شــفافیت رعایت 
نشــده بود، به همیــن دلیل مرکز 
پژوهش های مجلس و کمیســیون 
تلفیــق با اصلاح مصوبه ســعی در 

شفاف تر کردن این تبصره کردند.
ایــن اقتصاددان با بیــان اینکه 
وجود  اولویت دار  مصارف  یکســری 

داشــت که منابع حاصل از تســعیر 
دارایی های ارزی باید به آن بخش ها 
اختصاص می یافت، در تعریف مصارف 
اولویت دار برای تســعیر دارایی های 
ارزی بانک مرکزی، گفت: در بررسی ها 
مشخص شد حدود 22 هزار میلیارد 
تومان مصارف برای اجرای کامل ماده 
46 قانون موانع تولید مورد نیاز است 
که این مبلغ از محل درآمد تســعیر 

باید اختصاص یابد.
روحانی بــا بیــان اینکه طبق 
گزارش بانک مرکزی درآمد تسعیر 
ناشــی از پول هــای بلوکه شــده و 
بلاوصول حدود 32 هــزار میلیارد 

تومان اســت، افزود: البته بخشی از 
ذخایر ارزی که بــه عنوان ضمانت 
فاینانس چین پرداخت شــده جزو 
منابــع بلوکه شــده در نظر گرفته 
نشده اســت هر چند که فعلًا قابل 

وصول نیست.
وی ادامه داد: رقم بعدی مربوط 
به منابع ارزی مصادره شده است که 
بانــک مرکزی در حســاب های خود 
منظور می کند؛ مقرر شد منابع ارزی 
که مصادره شــده اند از این سرفصل 
کنار گذاشته شود که مجموع درآمد 
کسر شده از این بابت 4 هزار میلیارد 

تومان بود. 

ایــن اقتصاددان بیــان کرد: در 
بررســی های بانک مرکزی مشخص 
شد درآمد باقی مانده برای دولت از 
تسعیر دارایی های ارزی، پس از کسر 
موارد اضافه شده در تبصره 35 قانون 
بودجه، 10 هزار میلیارد تومان است. 
بنابراین دولت و بانک مرکزی فقط 
می توانند برای این 10 هزار میلیارد 

تومان برنامه ریزی کنند. 
روحانی با اشــاره بــه آیین نامه 
هیئت وزیران برای اجرای تبصره 35 
قانون بودجه، گفت: در این آیین نامه 
هیچ کدام از این موارد مطرح شده در 
تبصره 35 را در نظر گرفته است. در 

واقع آیین نامه دولت همه مواردی را 
که بر اساس آن باید از درآمد تسعیر 
دارایی های ارزی بانک مرکزی کسر 
شود، نادیده گرفته و بر اساس درآمد 
45 هزار میلیارد تومانی برنامه ریزی 

کرده است. 
وی افزود: بسیاری از کسانی که 
امروز بر ضرورت تسعیر دارایی های 
ارزی بانک مرکزی و تعیین مصارف 
برای آن صحبت می کنند، در دولت 
قبل نقدهای زیادی نســبت به آن 
نوشــتند و در حال حاضر هم همان 
حرف ها را قبول دارند اما به دلایلی 

بیان نمی کنند.

انتقاد یک اقتصاددان از مصوبه دولت درباره تسعیر نرخ ارز


